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سوالات سخت می پرسید )باخنده(. برنامه نود هم برنامه خوبی بود؛ سعی داشت تصویری 
از پشــت  پرده فوتبال ارایه دهد، مشکلات  ورزشی در شهرستان ها را نیز مطرح می کرد. شاید 
برخی از نگاه هایی که در برنامه دنبال می شد، مورد پسند بخشی از جامعه نبود، اما   فی نفسه  
برنامه خوبی بود و آقای فردوسی پور هم زحمات بسیاری برای این برنامه کشید، فردوسی پور 
یک چهره دوست داشتنی و باسواد و آگاه است که به مشکلات اساسی فوتبال ما به خصوص در 

شهرستان ها پرداخت.

 نظر امام جمعه اسالم
در مورد برنامه نود

شروعصفحهآرایی
مدیرمسئولسردبیرمعاونسردبیردبیرسرویسصفحهآرا:؟؟؟15/30

اتمامصفحهآرایی
16/00

شروعصفحهآرایی:؟؟/؟؟
اتمامصفحهآرایی:؟؟/؟؟

اگر احساس خواب به شما 
دست داد در مکان امنی مانند 

پارکینگ های جاده ای خودرو را 
متوقف کنید و از توقف در شانه 

بزرگراه خودداری کنید.

»پیگیریزمانبرگــزاریکنکور«یکیاز
مسائلیاستکهشمادرچهارهفتهاخیرآنرا
دنبالکردهاید.درمورددلیلورودبهاینموضوع

صحبتکنیم.
استان گیلان شامل استان های ســیل زده در نوروز 
امسال نیســت. اما از برخی اســتان های کشور که با 
این حادثه تلخ درگیــر بوده اند، با مــا تماس گرفتند. 
دانش آموزان، معلمان و اولیای این نوجوانان از شهرهای 
مختلف بوشهر، شیراز و خراسان  جنوبی تقاضا داشتند 

که ما به این مسأله ورود کنیم.
چراایــنتقاضاراازطریقشــماپیگیری

کردهاند؟
قطعا از طرق دیگر هم این مطالبه مطرح شده است، 
اما با توجه به ورود تاثیرگذار ائمه جمعه در مسأله »نحوه 
تأثیر معدل« در کنکور  سال گذشته، این موضوع نیز از 
طریق تریبون نماز جمعه، توسط دانش آموزان مطالبه 

شد.
شــمادراینموردخاصبهچهنحویورود

کردهاید؟
سال گذشــته در مورد »نحوه تأثیر معدل« دو شیوه 
مطرح شد؛ »شــیوه تأثیر مثبت و تأثیر قطعی معدل« 
که هر کدام معایب و محاسن خاص خود را  داشت. پس 
از مطالبه گروه های مختلف دانش آمــوزان، معلمان و 
مسئولان مربوط، در قدم اول ما با برخی از کارشناسان 
خبره آموزش این مسأله را مطرح و بررسی کردیم. نتیجه 
بررسی ها این بود که تاثیر مثبت مزایای بیشتری برای 
دانش آموزان به دنبال دارد. بــه همین دلیل ما هم این 
مطالبه را دنبال کردیــم. در ادامه، برخی دیگر از امامان 
جمعه و تعدادی  از نمایندگان مجلس هم این موضوع 
را مطرح کردند و درنهایت بحث تأثیر مثبت تصویب و 
نهایی شــد. در ماجرای کنکور امسال هم ما با خبرگان 
آموزشــی درباره این موضوع صحبت و مشــورت های 
بسیاری داشتیم. یک نگاه این بود که سهمیه ای خاص 
برای مناطق سیل زده در نظر گرفته شود، اما نگاه دیگر 
این موضوع را ایجاد یک شرایط نابرابر میان دانش آموزان 
شهرهای ســیل زده و غیر ســیل زده می دانست. این 
نگاه برای ایجاد شرایط برابر، پیشنهاد تعویق کنکور را 
مطرح می کرد؛ پیشنهادی که هم دانش آموزان مناطق 
ســیل زده و هم دانش آموزان شــهرهای دیگــر آن را 
خواستار بودند. به همین دلیل ما این پیشنهاد را مطرح 
کردیم. این موضوع را ما البته از طریق امام جمعه تهران 
حجت الاسلام والمسلمین محمدجواد حاج علی اکبری، 
رئیس شورای سیاســت گذاری  نماز جمعه و نهادهای 
مربوطه همچون سازمان ســنجش هم دنبال کردیم. 
مطالبه نمازگزاران این است که از تریبون نماز جمعه، 
خواسته های آنها شنیده شــود. ائمه جمعه باید  گوش  
شنوای نمازگزاران باشند. به همین منظور این مسائل را 

در میان خطبه های نماز جمعه نیز مطرح می کنیم.
ازشــمابهعنوانامامجمعــهفوتبالییاد

میکنند.
بله، البته من فوتبالیست نیستم، اما طرفدار این رشته 

ورزشی ام.
طرفدارکدامتیم؟

شما بنویسید سرخابی. در دوران طلبگی، هر وقت این 
سوال را از ما می پرسیدند، می گفتیم طرفدار تیم صبای 

قم هستیم. البته به تیم های استان  گیلان تعصب داریم.

متولدشهرآستاراهستید؟
بله

گلایههایینسبتبهحذفتیمهایگیلانیدر
لیگبرترداشتهاید.

بله، اســتان گیلان با این ســابقه در ورزش فوتبال و 
مردم ورزش دوست، نباید چنین جایگاهی را در ورزش 
حرفه ای فوتبال داشته باشد. من یادم هست تیم ملوان 
بندر انزلی در  سال 69 با نتیجه 6 بر 5 در ضربات پنالتی 
تیم استقلال را در ورزشگاه آزادی شکست داد. پنالتی 
تیم اســتقلال را هم یکی از برادران بیانی خراب کرد. 
تیم های دیگر اســتان  گیلان هم همیشه جایگاه های 
خوبی در لیگ  برتر و دسته اول فوتبال کشور داشتند. 
شهرداری  رشت، استقلال  رشت، چوکای  تالش و داماش 
گیلان ازجمله همین تیم ها به شمار می آیند. ورزشگاه 
چوکای تالش به قلعه عقاب ها معروف بــود. ما در 20 

دقیقه 3 گل به پرسپولیس زدیم.
درخطبــهدوهفتهپیشنمــازجمعههم
گلایههایینســبتبهروندبازیپرسپولیسو

داماشداشتید.
بله، تیم داماش هم در جام حذفی در برابر پرسپولیس 
و هــم در بازی آخر لیــگ دســته دوم در برابر نیروی 

زمینی با حاشیه هایی حذف شــد. این حاشیه سازی 
زیبنده فوتبال ما نیســت. ما می بینیم فوتبال فقط در 
این چند ســال از لحاظ ساخت وســازهای ورزشی و 
قیمت و دســتمزد بازیکنان به ســمت حرفه ای شدن 
نزدیک شده است. باید از مسئولان این عرصه پرسید در 
زمینه فرهنگ چه برنامه ای داشته اید؟ من پیش از ماه 
رمضان با یکی از دوستان برای تماشای بازی استقلال 
با ماشین سازی بعد از 20 سال به ورزشگاه آزادی رفتم. 
در این ورزشگاه  شاهد مصرف گل توسط جوانان بودم. 
 مقصر چنین اتفاقی به جز مدیران ورزشــی چه کسی 

می تواند باشد؟
درموردحضورزناندرورزشگاههمنقلقولی

ازشمامطرحشد.
بله، البتــه آن نقل  قول کامل و جامــع نبود. ما گفته 
 بودیم که می بایست شــرایط   حضور زنان در ورزشگاه 
فراهم شود، پیش از آن که این موضوع به اهرم فشار برای 
بیگانگان تبدیل شود. شرایط امروز ورزشگاه ها به نحوی 
است که بسیاری از افراد جامعه حتی حاضر نیستند با 
فرزندانشــان در ورزشــگاه حضور پیدا کنند. در مورد 
حضور زنان باید زیرســاخت لازم انجام شود و مسائل 

شرعی را نیز مد نظر قرار داد.
یکیدیگرازمسائلغیراخلاقیدرفوتبال
بحثسایتهایشرطبندیاستکهدراستان

گیلاننیزدیدهمیشود.
بله، این ماجرا سابقه طولانی دارد. برگ توتو از قدیم در 
شمال ایران رایج بوده است. یک مصداق از شرط بندی 
که امروز در قالب ســایت های اینترنتی دیده می شود. 
متاسفانه وزارت ارشــاد هم  به اینها مجوز می دهد. این 
موضوع  یک بحث فرهنگی اســت، بایــد در مورد این 

موضوع اقدامات جدی فرهنگی صورت بگیرد.
اگر موافق هستید، در مورد شبکه اجتماعی 
صحبت کنیم، ورود طلبه های جــوان را به این 

عرصه چگونه می بینید؟
یک زمانی تنها رسانه روحانیون مسجد و منبر بود 
اما امروز تریبون های مختلفی بــرای ارتباط مردم با 
روحانیون فراهم شده اســت؛ باید از این بستر ها بهره 
برد؛ به  طور مثال ما در مــاه مبارک رمضان یک منبر 
پنج دقیقــه ای در فضای مجازی  درســت کردیم و از 
طریق شــبکه اجتماعی در پنج دقیقه، معارف دینی 
را در میان کاربران شبکه اجتماعی مطرح می کردیم. 
امام صــادق)ع( می فرماید:   »هر کــس زمانه خود را 
بشناسد از هجوم شبهه خود را ایمن می کند«؛ فضای 
مجازی برای بیان مفاهیم ارزشی و دینی بستر مناسبی 
است. امام خمینی )ره( جمله ای به این تعبیر دارد: »ما با 
علم و تکنولوژی غرب مخالف نیستیم، ما با زورگویی 
غرب مخالفیم.« پس ما باید از این بســتر اســتفاده 
مطلوب را ببریم. شبکه  های اجتماعی فرصت و تهدید 
هستند؛ نباید صرفا  با برخورد فنی )فیلترینگ( در این 
مسأله ورود پیدا کرد. در این مسأله مهمتر از فیلترینگ 
بحث های فرهنگی اســت، جوان باید بتواند خودش 
تصمیم بگیرد. البته فیلترینگ در راستای سیاست های 
کلان نظام برای حفظ سلامت فکری و امنیت جامعه 
لازم است، این موضوع در ســایر کشورها هم مرسوم 
است؛ اما  مهمتر از آن فرهنگســازی  جهت بالابردن 
سطح ســواد رســانه ای و فرهنگ صحیح استفاده از 

فضای  مجازی است.

حسام خراســانی | »مطالبه نمازگزاران این است که از تریبون نماز جمعه، 
خواسته های آنها شنیده شود. ائمه جمعه باید گوش  شنوای نمازگزاران باشند.« 
این یک سطر بخشی از صحبت های حجت الاسلام و المسلمین  محمدجواد 
باقری، امام جمعه شهرستان اسالم است. امام جمعه ای که این روزها قاطعانه 
پیگیر تعویق کنکور است. اگر شما هم از کاربران فعال فضای  مجازی  باشید، 
حتما در ماه هــای اخیر حرف ها و عکس هایش را با هشــتگ امام _جمعه_ 
متفاوت_ اســالم دیده اید؛ روحانی ای که لباس ورزشی می پوشد و به ورزش 

پاراگلایدر علاقه دارد.  باقری که از طرفــداران فعالیت  روحانیون در فضای  
مجازی است، در شبکه های اجتماعی با عنوان امام  جمعه فوتبالی شناخته 
شده است. اگرچه با توجه به اهمیت سیاسی- عبادی نماز جمعه، خبرسازشدن 
اظهار نظرها و رفتارهای سیاسی یک امام جمعه در بین مردم اتفاق عجیب 
و غریبی نیســت، اما این روزها امام  جمعه شهرستان اســالم با رفتارها و 
صحبت های متفاوت اجتماعی و ورزشــی اش خبرساز شده است. به همین 

منظور، گفت وگویی با حجت الاسلام و المسلمین محمدجواد باقری داشتیم.

اهلورزشپاراگلایدرهمهستید؟
بله؛ به تازگی این ورزش را دنبال کردم؛ دو رشــته 
شنا و بدمینتون را نیز به شکل حرفه ای دنبال می کنم.
بازیکنانمحبوبآقایباقریچهکسانی

هستند؟
علی پروین، مرحوم پورحیدری و  ناصر حجازی که 

اسطوره های ورزشی و اخلاقی کشور هستند.
فوتبالهایتیمهــایاروپاییرانیزدنبال

میکنید؟
بله؛ البته در گذشته بیشــتر. من از طرفداران تیم 
منچستر بودم. فینال  سال 1999 منچستر یونایتد و 
بایرن مونیخ یادم هست؛ ساعت یک شب پخش شد، 
منچستر در ثانیه آخر با دو گل بازی را برد، البته در این 

بازی علی  دایی هم در بایرن مونیخ نیمکت نشین بود.
متولدچهسالیهستید؟

سال 61.
بهموسیقیهمعلاقهدارید؟

بله؛ اما شما هم سوالات خطرناک نپرسید )باخنده(.
صدایکدامخوانندهرابیشترمیپسندید؟

محسن چاوشی و احسان خواجه  امیری.
درموردســینماچطور؛اهلتماشــای

فیلمهایسینماییهستید؟
این روزها کمتر وقت می کنم که به ســینما بروم؛ 
فیلم های ســینمایی، تگزاس، به وقت شــام و چهار 

انگشت فیلم هایی است که اخیرا دیده ام.
بهترینفیلمیکهدیدهاید؟

فیلم های تاریخی را دوست دارم؛ گلادیاتور را  هزار 
بار هم ببینم، سیر نمی شوم.

آخرینکتابیکهخواندهاید؟
شرح رساله حقوق امام سجاد)ع( بود.

اهلآشپزیهستید؟
آشپزی را بیشــتر در دوره طلبگی دنبال می کردم؛ 
یک غذای خاص هم  داشــتم که به شــوخی به آن 

می گفتیم »پفک پلو«؛ اما  اصلا پلویی در کار نبود. 
پفکپلودستورپختخاصیداشت؟

می توان به آن گفت یک پیتزای بومی ؛ سیب زمینی، 
پیاز، گوجه، قارچ، فلفل دلمه ای، پفک  و پنیر خامه ای 

مواد لازم برای پخت پفک پلو است.
چهسالیازدواجکردید؟

ســال 82؛ دو تا فرزند دارم به اسم محمدصادق و 
محمدحسن.

بیستویکسالگیبهنظرتانسنمناسبی
برایازدواجاست؟

به دیدگاه ها و سطح توقع ما از زندگی بستگی دارد.
شماباچهمیزانداراییازدواجکردید؟

با ماهی 12 هــزار تومان حقــوق و نزدیک به یک 
میلیون و 700 هزارتومان پس انداز؛ برای شروع زندگی 
ما هفت  سال در قم در یک زیرزمین تک اتاقی زندگی 
کردیم. وقتی میهمان می آمد، پرده می کشــیدیم که 

زن و مرد را جدا کنیم.
اجازهداریمدرمــوردداراییامامجمعه

اسالمدرحالحاضرصحبتکنیم؟
بله؛ یک آپارتمان در مســکن مهر قــم به ارزش  
200 میلیون تومان دارم و یک پراید هم همســرم 
دارد. درآمــد من هم از شــهریه  مخصوص طلاب و 
آن چه که ستاد نماز جمعه می دهد، مجموعا کمتر از 
2 میلیون تومان است. پس انداز بانکی هم ندارم، برای 
صحت حرف هایم هم حاضرم شماره حســاب های 
بانکی ام را به هر فردی که بخواهد آن را بررسی کند، 

بدهم.
همسرتانشاغلهستند؟

شغل به معنای کســب درآمد خیر؛ اما در موسسه 
قرآنی فعالیت می کند.

اگرنکتهخاصیباقیماندهاست،بفرمایید.
از پدر و مادر، خانواده، اســاتید، دوســتان و همه 
کسانی که ســال ها در رشــد و راهنمایی من نقش 
داشتند، به خصوص همسرم، به خاطر تحمل  سختی 

و ملالت ها تشکر می کنم.

مدتی پیش بعد از بیســت  سال به دعوت چند 
نفر از دوســتان برای تماشای مســابقه فوتبال 
به ورزشــگاه آزادی رفتیــم. تغییــر گیت های 
ورودی نسبت به بیست  سال پیش اولین چیزی 
بود که توجهم را جلب کرد، بلیت فروشی جدید 
و تونل های رنگ شــده و صندلی های پلاستیکی 
تنها تغییراتی بود که به چشــم می آمد. علیرغم 
سه مرحله بازرسی بدنی دقیق و تأکید بازرسان بر 
همراه نداشتن سیگار، همین که وارد سکوها شدیم 
دودهای متفاوت با رایحه های متعدد به مشــام 

می رسید که بعضی رایحه ها، رایحه سیگار نبود.
یکی از همراهان گفت که بوی گل اســت؛ ابتدا 
باور نکردم تا این که خودم در تونل ورزشگاه دیدم 
که چند جوان در فضایی که باید فضای سلامتی و 
صحت جسم و روح باشد، چگونه مستانه بر کاغذ 
لول شــده پک می زنند؛ بماند که مواد مخدر چه 
آثار مخرب و خانمانسوزی بر جسم و روح انسان 
به خصوص بر مغز و ســلول های خاکستری آن 
می گذارد. سوال این است که علیرغم بازرسی های 
دقیق و حساس بدنی چگونه این همه سیگار و مواد 

مخدر وارد ورزشگاه می شود؟
این همه برنامه های پرزرق و بــرق و پرهزینه 
ورزشی در این ســال ها چه اقدامی برای بالابردن 
سطح فرهنگی ورزشــگاه ها کرده  است؟ با خودم 
فکر کردم حالا که لیگ برتــر و حرفه ای داریم و 
بعد از بیست سال به ورزشگاه می روم لابد سطح 
فرهنگ ورزشــگاه ها خیلی بالا رفته است. البته 
رسانه ملی همیشــه صداهای ناهنجار ورزشگاه 
را سانســور می کرد که ما صداها و الفاظ رکیک را 
نشنویم ولی در آن بازی با گوش های خودم کلی 

کلمات کشدار و فحش های ناموسی شنیدم که در 
مقایسه با درد ورود مواد مخدر به ورزشگاه چیزی 
نبــود. همیشــه درد ورزش، درد بی پولی و نبود 
امکانات را به ما نشان داده اند؛ ولی چند روز پیش 
بعد از بیست  سال برایم مسجل شد که درد ورزش 
ما درد پول و امکانات نیست بلکه درد فرهنگ است.

زندگی خصوصی یک »امام جمعه«
آقای باقری چقدر درآمد دارد؟

   با دستور پخت پفک پلو آشنا شویم

روایت امام جمعه اسالم از تجربه حضور در استادیوم آزادی

همراه با امام جمعه متفاوت شهر اسالم 

از فوتبال تا کنکور

  دیگر تنها رسانه روحانیون مسجد و  
منبر نیست؛ امروز تریبون های مختلفی 

برای ارتباط با مردم فراهم شده است باید 
از این بستر ها بهره برد

حرف های فوتبالی یک روحانی

استان گیلان با این سابقه در ورزش فوتبال، 
نباید چنین جایگاهی را داشته باشد

ورزشــگاه چوکای تالش به قلعه عقاب ها 
معــروف بــود. مــا در 20 دقیقــه 3 گل به 

پرسپولیس زدیم
علی پروین، مرحوم پورحیدری و  ناصر حجازی 

اسطوره های ورزشی و اخلاقی کشور هستند
یادم هست تیم ملوان در  سال 69 با نتیجه 
6 بر 5 در ضربات پنالتی تیم اســتقلال را در 

ورزشگاه آزادی شکست داد
می بایست شرایط   حضور زنان در ورزشگاه 
فراهم شود، پیش از آن که این موضوع به اهرم 

فشار برای بیگانگان تبدیل شود
برگ توتــو )برگ پیش بینی مســابقات 
فوتبال( از قدیم در شــمال ایــران رایج بوده. 
یک مصداق از شــرط بندی که امروز در قالب 
سایت های اینترنتی دیده می شود. متاسفانه 

وزارت ارشاد هم  به اینها مجوز می دهد


